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معصومه معظمی: شــهریور سال گذشته بود که به دنبال بازداشت 
و ســپس فوت مهسا امینی، شــاهد حوادثی بودیم که چندین ماه 
به طول انجامید و منجر به بازداشــت و احکام قضائی شــد. البته 
هم زمان با شــروع این اعتراضات و انتقاد به عملکرد گشت ارشاد، 
این بخش از فعالیت نیروی انتظامی متوقف شــد؛ بنابراین انتظار 
می رفــت آن طور که وعده داده شــده بود، بعــد از فروکش کردن 
التهابــات اجتماعــی، ســخت گیری کمتری اعمال شــود. چندی 
پیــش دولت دو فوریت لایحه عفاف و حجاب را که از ســوی قوه 
قضائیه تدوین شده بود، به مجلس فرستاد. هرچند در سال منتهی 
به انتخابات مجلســی ها ترجیــح دادند به دو فوریــت این لایحه 
حساســیت برانگیز رأی ندهند و به یک فوریت آن بسنده کنند تا در 
کمیســیون تخصصی حقوقی و قضائی چکش کاری شــود و نظر 
کارشناســان مختلف را دراین باره دریافت کنند؛ اما در حالی که این 
لایحه هنوز در کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس در حال بررسی 
است، به نظر می رســد برخی به دنبال بهره برداری های خاصی از 
این موضوع هستند. شاید هم طبق آنچه شنیده می شود، برخی به 
دنبال بهره برداری انتخاباتی از این فضا هستند تا از ایجاد التهاب در 
جامعه و برخوردهایی شبیه گشت ارشاد بهره برداری سیاسی کنند.
درســت زمانی که به ســالگرد ناآرامی ها نزدیک می شــویم، 
ســخنگوی نیروی انتظامی به طور رسمی از بازگشت گشت ارشاد 
به خیابان ها خبر می دهد. منتظرالمهدی، ســخنگوی فرماندهی 
انتظامی،  یکشنبه ۲۵ تیر از اســتقرار گشت های خودرویی و پیاده 
برای برخورد با کسانی که «بدون توجه به تبعات و عواقب پوشش 
خارج از عرف همچنان بر هنجارشــکنی خــود اصرار دارند» خبر 
داد. او دلیل اســتقرار این گشت ها را «مطالبات مردمی و خواست 
گروه ها و نهادهای مختلــف اجتماعی» و «تأکید رئیس جمهوری 
و قــوه قضائیــه» با هدف «بســط و گســترش امنیــت عمومی و 
تحکیم بنیان خانواده» اعلام کــرد. یک روز قبل از آن ویدئویی در 
شــبکه های اجتماعی مبنی بر تنش بر ســر رعایت نکردن حجاب 
بین یک زن و فردی که به نظر می رسد مأمور پلیس است، در یکی 
از محلات تهران منتشــر شده بود. نکته درخورتوجه اینجاست که 
نمایندگان مجلس در گفت وگو با «شرق» از بازگشت گشت ارشاد 
به خیابان اظهار بی اطلاعی و تعجب می کردند؛ چرا که به اعتقاد 
آنهــا لایحه عفــاف و حجاب که در کمیســیون حقوقی و قضائی 
در دســت بررسی اســت، هنوز آماده نشــده که صحن نسبت به 
آن اعــلام موضع کند. در نتیجه ابراز تعجب کردند که بازگشــت 
فعالیت نیروی انتظامی در قالب گشــت ارشــاد یا هر چیزی شبیه 
به آن، براســاس کدام مصوبه و مستندات قانونی و به دستور چه 

مرجعی انجام شده است؟!

نهادهــای امنیتی درباره زمان بازگشــت گشــت ارشــاد به 
خیابان ها هوشیار باشند

فراکســیون  رئیس  نوری قزلجه،  غلامرضا 
مســتقلین مجلس، دراین باره به «شرق» 
گفت: «کسانی که گشت ارشاد یا هر چیزی 
شــبیه به آن را دوباره راه اندازی کرده اند، 
اولا باید مســتندات قانونی خــود را برای 
احیــای دوباره آن ارائــه دهند. دوم اینکه 
بگویند زمانی که گشت ارشاد برقرار بود، چه دستاوردهایی داشته 
و چقــدر در جامعه در این منظر مؤثر بوده اســت؟». او ادامه داد: 
«صحیح این بود که این افــراد صبوری می کردند تا لایحه حجابی 
که از طرف دولت و قوه قضائیه به مجلس آمده است، به نتیجه و 
خروجی برســد تا مشخص شود مجلس و حاکمیت چه تصمیمی 
دراین بــاره می گیرد، بعد مطابق آن حرکت می کردند». او این رفتار 
را «حرکتی عجولانه» دانســت و گفت: «گشــت ارشاد قبلا تجربه 
موفقــی برای امر به معــروف و نهی از منکر نبوده اســت و نباید 
نسبت به این بازگرداندن گشت ارشاد به خیابان ها عجله می شد».

نوری قزلجه در پاســخ به اینکه به اعتقاد شــما فراجا می تواند 
درباره این اقدام خود پاســخی برای کارشناســان و صاحب نظران 
داشــته باشــد، اظهار کرد: «تنها چیزی که در کشور ما از همه چیز 
ساده تر اســت، جواب گویی است؛ چراکه کسی پاسخ گوی اقدامات 
خود نیســت». ناگفته نماند که گروهی از نماینــدگان این اقدام را 
تــلاش برخی برای ایجــاد نارضایتی در جامعــه می دانند که یک 
طیف سیاســی خاص نیز می تواند در این شــر ایــط ماهی مدنظر 
خود را برای انتخابات صید کند. به اعتقاد آنها این طیف سیاســی 
می خواهنــد با ایجــاد نارضایتی در جامعه مانــع از حضور مردم 
پای صندوق های رأی شــوند تا با خیال آســوده از نبود مشــارکت  

حداکثری، تعداد کرسی های بیشتری از مجلس را تصاحب کنند.
نوری قزلجه در ادامه گفت وگوی خود با «شــرق» در پاســخ به 
اینکه ازسرگیری فعالیت گشت ارشاد آیا نادیده گرفتن شرایط خاص 
اجتماعی محســوب می شــود و این امر را چطور ارزیابی می کنید؟ 
گفت: «پوشــش عفیفانه در جامعه مورد توجه و خواست مشترک 
همه آحاد جامعه اســت و از این منظر بخشــی از جامعه از ســر 
نگرانی برای ارزش های دینی و حجاب و دینداری نســل های حال 
و آینده بــه این نوع رفتارهــای قهرآمیز معترض اســت. این نوع 
برخوردها برخلاف خواســت آنهاســت». او ادامه داد: «اطمینان 
دارم بازگشــت دوباره گشت ارشاد به جز همان نتایج منفی که قبلا 
گرفته ایم، دســتاورد دیگری برای جامعه نــدارد و اتفاقا دینداران 
هم خواهان چنین فضایی نیســتند». او افزود: «باید امر به معروف 

را بــا الزاماتش در جامعــه پیگیری کنیم، نــه رفتارهای تندی که 
واکنش منفی جامعه را به همراه دارد». نماینده مردم بســتان آباد 
در مجلــس یازدهم تأکید کرد: «باید بدانیم با درســت کردن ظاهر 
خیابان و رهاکردن لایه های دیگر جامعه نمی توانیم مدعی شــویم 
که جامعه را ســعادتمند کرده ایم. این را باید بدانیم که راه زندگی 
عفیفانه جامعه، قطعا از مسیر گشت ارشاد نمی گذرد. ضمن اینکه 
با توجه به موقعیت زمانی بازگشــت گشت ارشاد و ازسرگیری آن 
در جامعه، امیدواریم نهادهای امنیتی کشور با هوشیاری بیشتر این 

موضوعات را رصد کنند».
نیــروی انتظامی بــا کدام مصوبه و خواســت کــدام مرجع 

تصمیم گیر گشت ارشاد را بازگردانده است؟
عضــو  عباس زاده مشــکینی،  محمــود 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس، هم دراین باره به «شــرق» گفت: 
«دولــت لایحــه عفــاف و حجــاب را به 
مجلس آورد و در کمیسیون تخصصی در 
حال بررسی است؛ بنابراین در بحث عفاف 

و حجاب به کارهای ایجابی معتقدم».
او دلیل تعطیل شدن گشت ارشــاد در سال گذشته را انتقاداتی 

دانست که به عملکرد پلیس دراین باره وجود داشت.
عباس زاده ادامه داد: «با توجه به بازخورد عملی که در بخشی 
از جامعه درباره عملکرد گشــت ارشــاد گرفته شد، تصمیم بر این 

شد که گشت ارشاد را جمع کنند؛ بنابراین این گونه اقدامات نیاز به 
آسیب شناســی دارد و باید ان را طبق قاعده منافع-هزینه بسنجیم 

و کاری را که منافعش بیشتر از هزینه اش است، انجام دهیم».
این نماینده مجلس اظهار کرد: «مطلع نیســتم دوســتانی که 
گشــت ارشــاد را از ســر گرفته اند، دراین باره آسیب شناسی کرده و 
منافع-هزینه را بررســی کرده اند یا خیر اما می دانم مجلس طبق 
خواســت مردم و در چارچوب شرع و اخلاق حق مردم را پیگیری 
می کنــد. قانون تعیین می کنــد و مجریان هم بایــد مجری قانون 

باشند».
او گفت: «امیدوارم دوســتان آسیب شناســی کنند و اشکالات و 
کاســتی های گذشــته را رفع کنند. نیروی انتظامی مجری قانون و 
امری است که برایش تکلیف شده است؛ بنابراین سؤالم این است 
که نیروی انتظامی با کدام مصوبه و با تصمیم کدام مرجع قانونی 
این کار را دوباره شــروع کرده است؟ این موضوع را قطعا از دولت 

پیگیری خواهم کرد».
تعداد کسانی که حجاب را رعایت نمی کنند زیاد نیست، آنها 

زیادنما هستند
در ســوی دیگر مهدی باقری، نماینده 
مــردم زنجــان در مجلــس، نظــری 
برخلاف سایر همکاران خود داشت و 
کوشــید  «شــرق»  بــا  گفت وگــو  در 
بی حجابان را بــا دزدان قیاس کرده و 

بگوید همان طور که باید قانون در قبال دزدان رعایت شــود، 
درباره بی حجابان هم اجرا شود.

او دراین باره بیان کرد: «نام هایی تحت عنوان گشت ارشاد 
و غیر ارشاد شاید نتواند ذهنیت درستی در جامعه ایجاد کند؛ 
امــا همان طورکه قانون اجازه نمی دهد کســی در خیابان به 
مال مــردم تعدی کند، اجازه نمی دهد کســی به هنجارها و 
آداب رسوم مردم هم تعدی کند». باقری نوع پوشش برخی 
را مساوی با بی عفتی و برهنگی و بی حیایی دانست و افزود: 
«نسبت به نوع پوشــش، مردم طبق قانون آزادند  اما نسبت 
به بی عفتی و ترویج برهنگی و بی حیایی چنین اجازه ای داده 

نمی شود».
ایــن نماینــده نزدیک به جبهــه پایداری کوشــید عبارت 
«بازگشــت گشت ارشاد» را ملغا دانســته و بگوید که گشت 
ارشاد جمع نشــده بود که حالا بخواهد دوباره به خیابان ها 
برگردد. او نگارنده گزارش را زیر سؤال برد که فهم ناقصی از 
موضوع نسبت به قانون دارد و این طور گفت: «ضابط قضائی 
موظف است با هر خلاف قانونی برخورد کند و وظیفه نیروی 
انتظامی این اســت که در کف جامعه با هر جرم مشــهودی 
مقابله کند. کســی که در مکان عمومی تظاهر به برهنگی و 
بی عفتی و بی حیایی می کند، تکلیفش روشــن است و حتما 
ضابط قضائی چه نامش گشــت ارشاد باشد یا هر چیز دیگر، 

باید با آنها برخورد کند».
باقــری همچنین در تشــریح برخورد اخیــر مأمور نیروی 
انتظامی و گشــت ارشــاد با دختری که حجاب به سر ندارد 
و ویدئوی آن در فضای مجازی واکنش برانگیز شــده اســت، 
این طور گفت: «در قانون آمده اســت مثــلا فردی که به طور 
اشتباه و از ســر ناآگاهی وارد فضا و مکان ممنوعی می شود، 
به او تذکر داده شــود؛ اما اگر احساس شود قصد تمرد دارد، 

قطعا پلیس مجاز به برخورد خشن و تند با او است».
نماینده زنجان همچنین گفت: «در مقابل کســی که قمه 
به دست می گیرد، پلیس ملزم به برخورد است. قانون شکنی، 
قانون شکنی است و بنا نیســت چون موضوع حجاب است، 
بگوییم شکســتن قانون اشــکالی ندارد. قانــون برهنگی را 
ممنوع کرده است و کســی حق شکستن قانون را ندارد. چه 

بی حجاب باشد و چه قمه کش».
او همچنین تأکید کرد: «گشــت ارشاد هرگز تعطیل نشده 
که حالا بخواهــد دوباره برگردد. تا زمانــی که قانون عوض 

نشده است، باید قانون قبلی اجرا شود».
نماینــده زنجان در ادامه افــزود: «تاریخ ثابت کرده مردم 
که به کف خیابان آمدند، معترض به گشــت ارشاد نبودند و 
این اتفاق برنامه ریزی شــده بود و منافقین دســت به این کار 
زدند. افراد قانون شــکن همه جا تمایــل دارند لاابالی گری و 
بی قانونی رواج داشته باشــد تا هر کاری دلشان می خواهد، 

انجام دهند».
باقری تأکید کرد: «قطعا با افرادی که قانون شــکن هستند 
و از قانــون حجاب تمرد می کنند، برخــورد می کنیم. هرچند 

تعدادشان زیاد نیست و آنها زیادنما هستند».

واکنش نمایندگان مجلس به بحث بازگشت احتمالی گشت ارشاد: با کدام مصوبه؟

بازگشت ارشاد؟


